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LETO I.

Izhaja dvakrat na 
mesec.

Naročnina četrt
letno 12sdinarjev.

Uredništvo in 
upravništvo:

Ljubljana,
Karla ffiarksa trg 2 
(prej Turjaški trg)
kamor naj se tudi 
pošiljajo rokopisi.

Štev. 9.

Socialna politika 
pred Narodno 

skupščino.
Malo, zelo malo se stori v naši 

državi za delavstvo, tako malo, da je 
ravno ničli. Da to ni demagogija, je 
dokaz budžet ministerstva socialne po
litike, kije dal te dni v Narodni skup
ščini 'priliko, da se je diskutiralo o so
cialni politiki. Značilno je, da se je v 
tej diskusiji slišalo samo glas predstav
nikov raznovrstnih meščanskih strank, 
ker delavstvo v Narodni skupščini ni 
zastopano. Delavske poslanike so iz
gnali iz parlamenta, potem pa uprizo
rili tako izjemno stanje, da sploh ni 
bilo mogoče poslati tja delavske po
slance. To ni krivda v prvi vrsti raz
cepljenosti delavstva v razno strankar- 
sko-politična naziranja, negoburžuazije, 
ki je znala, s pomočjo svojih agentov 
in slug, seveda, razprti delavstvo med 
sabo. Ali stvar je zaenkrat takšna, in 
diskuzija o socialni politiki, torej o 
potrebah proletariata, so vodili pred
stavniki, ki nimajo ali nočejo imeti 
pojma o potrebah delavstva. Res je, 
da proletariat parlamentarizem ne bo 
odrešil, ali dejstvo je tudi, da sedaj 
Narodna skupščina po svoje rešuje 
delavska vprašanja, brez vsake kon
trole, brez vsakega protesta iz tega 
mesta.

Po besedah nekega poslanca v tej 
debati se lahko jugoslovanski parla
ment more primerjati le še s perzijskim. 
Po besedah Albera Toma je naša dr
žava edina, ki ni ratificirala še nobene 
konvencije Mednarodnega biro Dfela.

Ta diskuzija je bila v očigled po
ložaja, v kakršnem se nahaja jugoslov. 
proletariat, zelo bedna, kakor je bedna 
tudi sama naša socialna politika. Mini
star sam, g. Milan Simonovič je v svojem 
ekspozeju iskreno priznal, da njegovo 
ministerstvo ni bogve kaj storilo za na
predek socialne politike. Priznal je 
tudi to, da se tudi postoječi socialno
politični zakoni ne prevajajo. Šel je 
celo tako daleč, da je mirnodušno pri
znal, da bo delal na to, da se poslabša 
eden iz najvažnejših socialnih političnih 
zakonov, to je zakon o zavarovanju 
delavcev. Samo še čaka baje poročila 
o pregledu delovanja Osrednjega in 
Okrožnih uradov in takoj se bo lotil 
posla.

Minister je izjavil, da so končane 
priprave, da se po sprejetju budžeta 
Predložijo Narodni skupščini v odo
britev dosedaj predložene konvencije 
mednarodne organizacije dela. Ali bo 
to kaj pomagalo? In če se res odobre 
te konvencije? Bo to samo igra, ker 
se že sedaj s tem budžetom ukinjajo 
bekatere dosedaj obstoječe socialne 
za k^ve’ lcalcor 50 n- Pr- Borze dela, 
karni bank? VHdržfni ?Pote-
Iz tega denar? h'k° def m Tlj°nOV' ru; i]a bl se izdržavale Borze
R , , e Ppdpore brezposelnim.

orze dela se ukinjajo, brezposelni de
lavci gladujejo, a od delavcev nabran 
denar lezi v Hipotekarni banki. In to vse 
radi tega, ker v ministerstvu nimajo 
časa, celi dve leti ga niso imeli, da 
bi izdelali pravilnik o uporabi tega 
denarja.

To postopanje so ožigosali v Na
rodni skupščini sicer nekateri poslanci, 
a nikdo iz slovenskih. Poslanec Živo-

jinovič je zastopal stališče srbskih de
lodajalcev naperjeno proti delavskemu 
zavarovanju. A ker je to stališče zelo 
slabo poznano ministru in ker mu je 
to stališče veliko bolje pri srcu, je on 
že v svojem ekspozeju rekel dobesedno:

„Želeč, da se delavsko zavarovanje, 
kot nenavadno koristna in potrebna 
ustanova za delavstvo v naši državi 
postavi na zdrave noge, sem odredil 
komisijo, ki je imela nalogo, da pro
uči delo Osrednjega urada za zavaro
vanje delavcev. Sestavljene so tudi 
komisije za pregled Okrožnih uradov. 
In ko bo vse to delo pregledano, kakor 
tudi vzroki dosedanjih neuspehov pro
učeni, tedaj šele se bom odločil, da 
kraljevski vladi predložim potrebne 
predloge za gotove spremembe in re
forme. Prijavljam pa že v naprej, v 
kolikor se mene osebno tiče, da bom 
vedno za to, da naj ta ustanova ostane 
in naj se dalje razvija in napreduje.“

Kdo razume, kaj se skriva za temi 
besedami, in pozna težnje delodajalcev, 
posebno srbskih, si lahko predstavi 
sliko, da se ne dela v dobro delav
skega zavarovanja.

V tej diskuziji ni nikdo vzel resno 
v bran interese delavskega razreda. 
Nekateri poslanci so sicer nekaj po
skušali, ali niso znali — in tudi niso 
imeli resne volje, da bi znali Nekako 
čudno se je zdelo buržuaznirn poslan
cem to nenaravno početje, da buržuazni 
poslanci (čeravno, žalibog, izvoljeni 
tudi od delavskih glasov) debatirajo 
o delavskem vprašanju in o socialni 
politiki. Nek poslanec je to omenil 
Gospod minister socialne politike mu 
je odgovoril: „Tako je narod hotel!“

Lahko bi še dodal: „In policija“, 
pa bi mu ploskali tudi mi.

Proračun ministr
stva saobraćaja.

(Dopis je bil namenjen za številko 8 dne 15. 
marca i926, pa je vsled preobilice gradiva 
izostal, zato ga priobčujemo danes. Op. ured.)

Od petka naprej se razpravlja v par
lamentu proračun za železniško ministr- 
stvo za leto 1926-27.

Železniški minister g. Miletič je se
stavil daljši ekspoze, pred prehodom na 
dnevni red pa je svoj ekspoze izpopol
nil le s par besedami rekoč, da se mora 
promet urediti tako, da bo v korist sploš
nemu gospodarskemu položaju. Gledati 
bo treba na to, da promet ne bo pre
drag, ter bo naloga ministrstva saobra
ćaja v tekočem letu, da bo tarife znižalo. 
Da bo pa to zamoglo, bo moralo v prvi 
vrsti^ zelo štediti z materialnimi izdatki 
ter čimpreje reorganizirati vso prometno 
službo, da bo bolj elastična in da ne 
bo, zlasti v administrativi prenatrpana 
s personalom. Na ta način se bo do
seglo velike prihranke v izdatkih za 
osobje.

i Izjavlja na to, da bo leto 1926-27 
zelo težavno,^ ker ne bomo dobili ma
teriala na račun reparacij, kar bo zelo 
vplivalo na stanje voz in lokomotiv, ka
terih je še zelo veliko število pokvarjenih 
in nerabnih ter se bo to število v te
kočem letu še za precejšen odstotek po
večalo. Saj imamo sedaj manj porabnih 
voz kot jih je bilo leta 1919.

Zastonj smo čakali, kdaj se bo do
taknil izplačila naših razlik, kdaj bo ome
nil ureditev delavskega vprašanja. O 
tem ni bilo niti govora, kot da l?i taka

vprašanja sploh ne spadala pred par
lament.

Proračun ministrstva saobračaja ob
sega skupno Din 3.142,000.000 ter je 
g. minister izjavil, da bo še zahteval go
tove poviške za dograditev gotovih prog.

O proračunu se je nato vodila de
bata. iz katere pa se je razvidelo, da 
večina poslancev ali nimajo nikakih in
formacij o položaju osobja in o stanju 
prometa sploh, ali pa ga kot neželezni- 
čarji ne morejo razumeti.

Le eden se je oglasil radi izplačila 
razlik in nereda na železnicah, kolikor 
se tiče pravic osobja, in zopet le eden 
je kritiziral centralizacijo, ki se jo name
rava vpeljati. Niti eden pa se ni do
taknil male postavke, ki je določena za 
državni prispevek v našo bolniško bla
gajno, dasi bi imel lahko stališče, da 
prepriča vladno večino o zahtevi, da 
mora dati država enak prispevek, kot 
ga vplačajo vsi zavarovani člani, saj to 
predpisuje zakon, in zakone morajo spo
štovati tudi ministri in poslanci.

Šlo se je molče preko tega, šlo se 
je molče preko delavskega vprašanja 
in minister saobračaja ima proste roke, 
da izdela zopet reakcionaren delavski 
pravilnik in vstavi vanj nezadostne de
lavske plače.

Šlo se je preko velike brezposelnosti 
in sistema reparacij ni noben vzel tako 
v pretres, kot bi ga moral. Opetovano 
smo opozarjali v spomenicah in v inter
vencijah merodajne kroge na to, da se 
reparacije, kolikor pridejo za železniško 
ministrstvo v poštev, napačno izrabljajo. 
Da pač momentano nekaj pomaga, ako 
pride 100 novih lokomotiv in 1000 voz 
iz Nemčije, kaj pa bo potem, ko bo 
cela kvota izrabljena, lokomotive pokvar
jene in ne bo denarja, da bi se dale 
popravljati v inozemstvo, ali da bi se 
kupile nove. — Predlagali smo, da se 
naj raje na račun enega dela reparacij 
nabavi dve ali tri moderne železniške 
delavnice, ki naj se postavijo pri nas, 
zaposli naj se na ta način kakih 6000 
brezposelnih domačinov in vse vozove 
ter lokomotive bomo ceneje izdelovali in 
popravljali doma neodvisno od tujih držav.

Nasmejal se nam je takratni minister 
ter nam dejal: „E pa Vi ste internaci- 
onalaci te Vam je sve jedno, gdje se 
izradjuje lokomotive.“ Na umesten na
svet smo dobili tak odgovor, a ni še 
poteklo tri leta od tedaj, ko se to že 
maščuje in dela upravi velike preglavice.

Kot je iz ekspozeja in ustnih izjav 
ministra razvidno, se pripravlja velika 
reorganizacija cele prometne službe.

Pozdravili bi to reorganizacijo, ako 
bi bila izvršena v interesu prometa in 
interesu osobja. Kako bi se dalo vse 
urediti, ako bi se pri takih vprašanjih 
konzultiralo tudi prizadeto osobje, ki 
faktično dela, ker nasveti teh bi bili si
gurno praktični. A toliko demokracije 
pri nas ne poznamo. Vse se vrši tajno 
in celo posamezne direkcije ne vejo, 
kak načrt prav za prav obstoji, da bi 
zamogle k njemu dati svoje mišljenje in 
kritiko.

Kot smo doznali se namerava od
praviti dvojna instanca v Beogradu ter 
združiti ministarstvo saobračaja in gene
ralno direkcijo. V ministarstvu bi ob
stojal le kabinet g. ministra ter pomoč
nik ministra, ki pa bi bil objednem na
čelnik takozvane „centralne uprave dr
žavnih prometnih naprav.“ To pozdrav
ljamo, ker obstojanje dvojnih instanc v 
Beogradu, kateri obe sta imeli približno iste

oddelke s posebnimi načelniki in premalo 
osobjem, je le zavlačevalo reševanje 
vseh administrativnih vprašanj. Odpadlo 
bo po novem več takozvanih „korit“, 
ker se bodo mesta raznih načelnikov 
združila. — Do sem bi bilo vse v redu.

Nikakor pa se ne moremo strinjati 
s takozvano centralizacijo ostale uprave, 
ki se jo namerava v teku dveh prihod
njih let izpeljati. Oblastne direkcije bi 
bile okrnjene le na takozvane ekseku- 
tivne oddelke: prometno, gradbeno in 
mašinsko odelenje, dočim bi se vse ostalo 
centraliziralo v Beograd, v posameznih 
direkcijah pa bi bile le ekspoziture in 
odseki teh odelenj (administrativno, ra
čunsko, ekonomsko). Tudi kontrolo do
hodkov se hoče centralizirati, a ne v 
Beograd, ampak deloma v Ljubljano (to
vorni obračun) in v ' agreb (prtljažni 
in osebni obračun).

Take in podobne variante krožijo po 
Beogradu.

S tako centralizacijo — zlasti račun
ske službe, pa se nikakor ne moremo 
strinjati ter zopet pravočasno opozarjamo 
vse merodajne kroge, da to našega pro
meta ne bo povzdignilo, ampak ga bo 
še bolj upropastilo. — Vsi krediti za 
posamezne direkcije se bodo razdeljevali 
in odmerili v Beogradu, morda po kilo
metrih proge, še bolj gotovo pa po si
stemu, kot je bil vpeljan dosedaj v dr
žavnem gospodarstvu. Reklo se bo: 
ljubljanska direkcija je urejena, ne po
trebuje toliko kredita, ker moramo urediti 
beograjsko, sarajevsko itd. Ljubljanska 
pa bo vsled pomanjkanja kreditov pro
padala, naprave se ne bodo vzdrževale, 
osobje bo nezadovoljno in šli bomo 
povsod rakovo pot.

Nabave se bodo razpisovale v Be
ogradu, Slovenija ne bo prišla več to
liko v poštev in armada brezposelnih 
se bo povečala za nove tisoče, ki jih 
bodo vrgle na cesto tvornice, ko bodo 
morale ustaviti obrat.

V Beogradu pa se bodo ustanovile 
nove kolonije vagonarjev, in družine 
slovenskih uradnikov, ki bodo preme
ščeni v Beograd, bodo uničile še tisto 
malo imetja in oprave, ki so si jo v 
težkih letih napravile.

Toliko se govori o enotni slovenski 
fronti (kot sedaj pri trboveljskih reduk
cijah in ob vsaki priliki), ki naj reši 
naš položaj.

Ne varajmo sami sebe, ne pričakujmo 
odpomoči od lepih besed, ne pričakujmo 
povrnitve ugrabljenih pravic. Zadoščenje 
za naše trpljenje in naše pravice bomo 
dosegli le v enotni fronti proletariata, 
ki jo moramo ustvariti v vseh fabrikah, 
rudnikih, železnici in drugod.

Zastonj pričakujemo diference, ker 
jih vsakokratna vladna večina vsled po
manjkanja kreditov ne da, zastonj pri
čakujemo ureditve starostnega zavarova
nja, rešitve vprašanja miloščinarjev in 
nešteto drugih z zakoni zagarantiranih 
pravic.

Kapitalist vidi, da je delavstvo raz
bito ter da se bori celo samo med seboj, 
zapeljano po frazah raznih plačanih agen
tov. Kapitalist izrabi vse te prilike ter 
tiho, vztrajno in nemoteno utrjuje svoje 
postojanke, centralizira svoje uprave in 
nemoteno ob prvi priliki vrže na tisoče 
delavstva na cesto, vedoč, da mu ni 
potreba računati z razredno zavestjo in 
solidarnostjo delavca.

Krepimo razredno zavest, jačajmo 
našo razredno organizacijo, da nas bo 
čas našel pripravljene.



Stran 2. Ujedinjeni Železničar Štev. 9.

Občni zbor nove železničarske 
godbe.

Kakor smo poročali že v zadnji šte
vilki našega lista, se je vršil v nedeljo 
7. marca ustanovni občni zbor nove mari
borske železničarske godbe na precej slo
vesen način. Bil pa bi ta občni zbor še 
bolj impozantna manifestacija, ako bi bili 
primerni prostori na razpolago, in gotovo 
je, da se je v nedeljo sleherni sodrug pre
pričal, da nam v Mariboru ni mogoče de
lovati brez primerne dvorane in da vsi 
storimo vse, da pridemo čim prej do lastne 
dvorane. Že pred napovedano uro (ob 2. 
uri pop.) je bila Gambrinova dvorana na
bito polna in ljudje so šele začeli prihajati. 
Vedeli smo, da bo ta sicer lepi lokal pre
majhen, toda takšnega navala nismo pri
čakovali. Mnogi so morali oditi. Sodrug 
Bahun si je mnogo prizadeval, da bi dobil 
Götzovo dvorano, ki bila edina za to pri
merna, pa se mu to žal ni posrečilo. — 
Upajmo, da bomo še v tem letu tudi glede 
dvorane neodvisni, kakor smo glede godbe.

Začasni predsednik sodrug Fischer je 
otvoril občni zbor ter ugotovil sklepčnost, 
nato je naznanil dnevni red, ki je bil 
soglasno sprejet. Nato je podal poročilo. 
Nadalje so poročali sodrugi Simon Jančar 
kot tajnik in Al. Korošec kot blagajnik. 
Iz poročila sledi, da so bila pravila pred 
mnogimi meseci vložena in se nahajajo 
sedaj pri centralni vladi v Beogradu, ne 
da bi bila ista odobrena ali pa zavrnjena. 
Na podlagi obstoječega društvenega zakona 
pa more društvo vseeno z delovanjem za
četi in so to tudi tukajšne oblasti izjavile. 
Ustanovnih članov šteje godba do sedaj 
344, ki so vplačali ustanovnino po Din 
200, eden celo 500. Vplačanega je do sedaj 
okroglo 58.000 Din in so tedaj do malega 
skoraj vso članarino že udje vplačali. — 
Godba šteje 29 izvršujočih članov ter po
seduje 28 novih instrumentov in dragocen 
drug materijal. Godba je dospela na občni 
zbor prvič v krasnih novih uniformah. 
Godba je med poročilom na poziv sodr. 
predsednika, češ, godba nam bo sedaj po
kazala, kaj zna; intonirala je marzeljezo 
z naravnost očarajočo preciznostjo in koj 
na to Zastava kvišku. Navzoči, zlasti oni, 
ki niso imeli prilike godbe pri njenih vajah 
slišati, so bili naravnost vshičeni in sledilo 
je gromovito ploskanje. Zlasti pa je žel 
velikanske ovacije kapelnik mariborskim 
delavcem nad vse priljubljeni g. Schön
herr, kateremu gre vsekakor največja za
hvala za njegovo neumorno ter vztrajno 
delo, katero je izvršil popolnoma brez
plačno, da ie razmeroma v kratkem času 
izvežbal tak impozanten zbor iz samih pri
prostih proletarcev. Štiriletna deklica, 
hčerka s. Krajnika, je po kratkem dekla- 
matoričnem nagovoru na kapelnika izročila 
istemu kakor tudi njegovemu namestniku 
Kaplaneku krasne šopke. Kapelnik je bil 
skoraj do solz ginjen.

Nato so se vršile volitve in čitanje 
pravil in pravilnika. Izvoljeni so bili med 
drugimi kot glavni funkcionarji sodrugi: 
Fischer Fr. predsednikom, Lorbek pod
predsednikom, S. Jančar tajnikom, Gradiš
nik blagajnikom ter Al. Korošec namest
nikom blagajnika. Pri 5. točki dnevnega 
reda (raznoterosti) se je priglasil k besedi 
s. Bahun, ki je naglašal pomen tega dne, 
ki pomeni vstajenje za mariborsko želez
ničarsko godbo. Govornik je med drugim 
rekel, da je bilo težko pri sren vsakemu 
mariborskemu železničarju, a zlasti sodru- 
gom iz delavnice, ki so bili po nacionalni 
gospodi kar meni nič tebi nič oropani 
godbe, ki je bila njihova, ker so jo oni 
sami ustvarili ter za njo žrtvovali.

Kapelnik pa je ostal proletariatu zvest. 
Železničarji so na vsaki seji, na vsakem 
shodu in na vsaki prireditvi dajali duška 
svoji žalosti po godbi. Toda govornik jih 
je vedno tolažil ter vabil na ustanovitev 
nove godbe, ki naj bo po možnosti moč
nejša in lepša kot je bila staf-a „Werk
stättenkapelle“. To se je sedaj zgodilo. 
Godba je tu. Krasna godba! Ta godba 
pa mora biti s a m o n a s a, to se pravi: 
last razredno zavednega proletariata. Ta 
godba se mora tega zavedati, da je naša 
in mi smo njeni. Železničarji so pokazali 
veliko požrtvovalnost in so si v zelo težkih 
gmotnih razmerah takorekoč od ust odtr
gali znatno svoto in s tem dokazali, da 
proletarec vse zmore in vse premaga, ako 
ima le volje in prepuščanja za dobro stvar. 
Nam proletarcem, ki bijemo težek vsak
danji boj za obstanek, je godba potrebna, 
kakor so nam potrebni pevski zbori itd., 
ki nas v težkem boju vzpodbujajo, da ne 
omagamo. Mi rabimo godbo ne samo za 
to, da nam bo igrala na naši poslednji 
poti, ampak v prvi vrsti, da nas bo raz
veseljevala v življenju in pri prireditvah.

Govornik je omenil ono francosko armado, 
ki je bila že skoraj omagala, a ko ji je 
godba zaigrala novo skomponirano marze
ljezo, tedaj so bili vojaki navdušeni ter 
so z neznansko silo šli nad sovražnika. 
Mi proletarci imamo tudi sovražnika, ki 
se imenuje kapitalizem, katerega je treba 
premagati. Dobro in lepo je, da je naša 
godba začela z marzeljezo, to je dobro 
znamenje. V tem znamenju bo zmaga naša 
in tedaj bo zavladala svoboda, bratstvo in 
enakost. Sledil je tem besedam buren a- 
plavs. Sodrug predsednik se je zahvalil 
za zaupanje in pozival navzoče na nadaljno 
delo. Novo godbo je pozdravilo bratsko 
pevsko društvo „Frohsinn“ kakor tudi za
stopnik „Svobode“. Nato seje vršila prosta 
zabava pozno v noč, pri kateri je godba 
nastopila z mnogimi lepimi komadi kakor 
tudi „Frohsinn“. Želja je, da bi vsi raz
redno zavedni železničarji pristopili čim- 
prej vsaj kot redni podporni člani. Pri
stopnina je 10 Din in mesečni prispevek 
4 Din za moža in ženo skupaj. Godba 
se naj izpopolni, da bo štela 60 godcev 
in bo tako najmočnejša in najboljša v celi 
pokrajini. Zato nam jamči njen kapelnik 
Schönherr, ki naj živi!

Zidanje dvorane v 
Mariboru!

Na iniciativo zaupnikov žel. stro
kovne organizacije se je izvolil na 
zadnjem splošnem zaupniškem sestanku 
šestčlanski odbor, kateri ima voditi 
vse priprave ter organizirati akcijo za 
upostavitev ene dvorane pri sedanjem 
„Ljudskem domu“.

Dosedanji prostori v Ljudskem 
domu ne zadostujejo niti za seje, kaj 
šele, da bi se moglo obdržati kakšno 
večje zborovanje v njih Dosedaj smo 
imeli na razpolago dvorano g Götza, 
a po zaslugi. naših nacionalnih šovini
stov se iste ne dobi več za nobeno 
zborovanje. Stojimo torej pred dej
stvom, ali opustimo zborovanja, ali 
pa se bavimo z mislijo, kako priti do 
lastne dvorane. Ker prvo ne more 
priti v poštev, se moramo tembolj ba
viti z drugim, to je z zidanjem dvorane.

Stvar je zamišljena na sledeči na
čin: Dvorana naj bi se postavila na 
vrtu sedanjega Ljudskega doma, po 
velikosti za približno 1000ljudi, ženim 
ali dvema klub-lokaloma, v enem naj 
bi dobila železniška organizacija svojo 
stalno pisarno (kar je za razvoj orga
nizacije neobhodno potrebno).

Da se zamore to doseči, je ome
njeni odbor že stopil v stike z „Go
spodarskim društvom Ljudski dom“,<* 
sprejel tudi pristopne izjave, katere 
so na razpolago v tajništvu strokovne 
komisije. En delež znaša 125 Din, pri
stopnina pa 5 Din, to vsoto pa se za
more plačati tudi v obrokih šestih me
secev. Ko novo pristopivši član izplača 
delež, postane s tem član, torej nekak 
solastnik omenjene zadruge, več je 
razvidno iz pravil, katere so sočasno 
na razpolago v tajništvu strokovne ko
misije ter pri odbornikih. Čim se zbere 
potrebno število članov, se bo vršil 
občni zbor, kateri bo vse natančnejše 
predelal, oziroma dal natančnejše direk
tive, po katerih se naj zidava dvorane 
ter zadruga sploh izvede.

Izven deležev se bodo prodajali 
tudi bloki za eno opeko po 5 Din ter 
1 Din, ti naj bi pa služili onim, kateri 
absolutno ne bi bili v stanu postati 
zadrugarji, ter zunanjim sodrugom, ka
teri bi hoteli našo akcijo podpreti. 
Vse je torej odvisno od nas samih, 
od nikogar nimamo pričakovati nobene 
druge rešitve kot od lastne požrtvoval
nosti, s tem, da pridno posegamo po 
pristopnih izjavah. Potreba po zidanju 
dvorane je tako velika, da naj bi po
stalo zanimanje za to naš dnevni po
govor. Vsak zaveden sodrug naj po
stane član omenjene zadruge, s tem 
pomaga odpraviti to začasno tako pe
reče vprašanje organizacij ter njih raz
maha v proletarskem Mariboru.

Pripravljalni odbor.

Ničvrednež napada vedno 
zahrbtno.

Najbolj odvratni in gnusni so tisti 
izrodki v človeški družbi, ki v Svoji 
brezmerni strahopetnosti ne upajo člo
veku pogledati v oči in mu povedati, 
da so drugega mišljenja. (Če ga sploh 
imajo seveda), nego zahrbtno, ano
nimno, ležejo svoje garje, da bi oku
žili nasprotnika.

V Logatcu je 7. marca t. 1. bil občni 
zbor podružnice, ki je bil pravočasno 
prijavljen srezkemu poglavarstvu. Vse, 
kakor določa društveni zakon. Sodrug 
Stanko je bil referent na tem shodu. 
Na dnevnem redu je bilo poročilo cen
trale, bolniška blagajna, volitev odbora 
itd. Poslušalcev je bilo mnogo. Vsi 
so poslušali in odobravali. Nikdo se 
ni javil, da bi oporekal.

Sedaj pa, po preteku štirinajstih dni 
je bil s. Stanko klican na policijo, češ, 
da je prišla prijava iz Logatca, da je 
vršil komunistično propagando na tem 
shodu Prijavo je poslal srezki pogla
var na prijavo nekega anonimnusa. 
Inkriminiranih besed (torej besed ki 
bi dokazovale komunistično propa
gando) ni navedel, nego je celo še 
bedasto javil, da je govoril nek Jurišič, 
tajnik bivšega ravnatelja Šega.

Mi ugotavljamo:
1. Srezki poglavar je znal za občni 

zbor. Zakaj ni prišel na občni zbor, 
ali pa poslal koga drugega? Potem 
bi mu izostal neprijeten posel, na take 
prijave delati uradni akt.

2. Prijave, ki so tako umazane, da 
se dotičnik sam sramuje podpisati svoje 
nespažno ime, se drugod mečejo v koš, 
kamor spadajo. Pri nas se pa delajo 
afere.

3- Vkljub besnosti gotovih ljudi v 
Logatcu-Rakeku, katere grize napredek 
„Ujedinjenega Saveza Železničarjev Ju
goslavije1', bomo kmalu sklicali javen 
shod v Rakeku. Srezkega poglavarja 
naprošamo že sedaj, da pride na shod, 
da bo slišal sam, kako vrši komuni
stično propagando nek Jurišič, tajnik 
bivšega ravnatelja Šega.

4. Sklicali in obdržali smo ta me
sec 11 javnih železničarskih shodov, kjer 
so imeli pristop vsi železničarji, ker 
naša organizacija ne čuti potrebe, da 
bi svoje delo skrivala in se bala kri
tike javnosti ter sklicevala članske se
stanke pri zaprtih vratih. Sklicali bomo 
tudi ta mesec javne železničarske shode 
v več krajih ter že danes pozivamo 
železničarje, da se v obilnem številu 
udeležijo ter tako sodijo o našem delu.

Sodrugi! V odgovor na podla dela 
naših nasprotnikov in raznih agentov, 
pojdimo s podvojeno silo na delo za 
Ujedinjeni Savez Železničarjev Jugo
slavije.

Iz okrožnic.
Vozne ugodnosti za dnevničarje. Go

spod minister za promet je oeobnl z odlokom 
M. S. br. 5053/26 z dne 20. II. t. I, da uživajo 
dnevničarji iste vozne ugodnosti kot delavci 
po členih 29, 30 in 31 predpisov o brezplačni 
in povlaščeni vožnji.

Na podlagi tega odloka dobe dnevničarji, 
ki služijo najmanj eno leto, iste vozne ugou- 
nosti kot stalni delavci in ro odelci, t. j. letno 
po tii brezplačne karte zase in svoje rodbin
ske člane m v smism dodatka k členu 62 pred
pisov tudi listne osebne legitimacije za vožnjo 
po režijski ceni. Dnevničarji, ki pa še ne slu
žijo eno leto, dobe samo zase največ dve brez
plačni karti za .privatna potovanja (člen 31 
predpisov). Direktor: Dr. Bojko s. r. ^

Naročanje voznih izkaznic za žel. usluž
bence in njihove svojce. Edinice se po
novno opozarjajo na sledeče:

1. Prošnje za brezplačne karte in druge 
vozne izkaze, katerim je priložiti pristojbino 
glasom okrožnice 215-V1/25, je pošiljati od
seku VI/7 v posehnem ovoju.

2. Pri naročanju brezplačnih kart, odn. na
kaznic za vožnjo po četi tinski ceni za osebe, 
ki so v posesti listnih osebnih legitimacij brez 
žiga za vožnjo po režijski ceni in ki služijo 
le v dokaz identitete, je navesti v prošnji šte
vilko listne legitimacije.

3. Pri naročitvi novih legitimacij je navesti, 
če se zaproša legitimacija prvič, ozir kje ]e 
prejšnja legitimacija (n. pr izgubljena, kdaj in 
pod katero številko je bila izguba javljena). 
Pri prošnjah za listne osebne legitimacije za 
delavce je navesti od kdaj služi delavec in če 
je stalen, t. j. če najmanj eno leto neprikinjeno 
služi, je izpolnil 21. leto starosti in je zadostil 
vojaškim dolžnostim, oz. je odsjuženja kadr- 
skega roka stalno oproščen. (Čl. 2 zač. del. 
pravilnika).

Ako se zaprošajo legitimacije za otroke, je 
navesti dan, mesec in leto otrokovega rojstva 
in pri otrocih uslužbencev in upokojencev ludi, 
če prejemajo zanje rodbinske doklade po čl. 
38, oz. 129 zakona o drž. prometnem osobju 
(čl. 57 predpisov o brezplačni in povlaščeni 
vožnji) . .

4. Če se izgubi črna, rdeča ali listna legi
timacija ali stalna brezplačna karta, se mora 
to takoj javiti odseku Vl/7, naročitvi za nove 
legitimacije ali nove stalne brezplačne karte 
pa je priložiti 50 Din po čl. 68 predpisov o 
brezplačni in povlaščeni vožnji, ozir. po okr. 
št. 60-V1/25 in pristojbino za tiskovino po 
okr. 215-V1/25.

5. Provizionisti, rentniki in miloščinaiji. ka
terim so izdane listne legitimacije, dobe na 
leto samo tri brezplačne karte (zr potmške ah 
brze vlake), ne pa tudi nakaznic za vožnjo po 
četrtinski ali režijski ceni. .

6. Pri naročitvi živilskih knjižic, oz. uputnic 
za prevoz živil, je navesti, če ima prosilec rod
bino. (Glej čl. 50, 51 in 52 predpisov.)

7. 50°/o popust voznih cen za prevoz stav
benega gradiva se doinoljuje samo aktivnim 
uslužbencem in sicer samo za zidavo novih 
stanovanjskih hiš za lastno družino, ne pa tudi 
za popravila (glej Sl. novine s. u. br,5 iz 1.1925 )

8 Inozemske železniške uprave izdajajo 
vozne ugodnosti enkrat na leto samo preve
denemu aktivnemu osobju in njihovim rod
binskim članom. Nemške in švicarske želez
nice ne izdajajo rodbinskim članom naših 
uslužbencev mkakih voznih ugodnosti. (Služb, 
novine s. u. br. 4 ex 1926, str. 6.) Prošenj de
lavcev in upokojencev za vozne ugodnosti na 
tujih železnicah, kakor tuoi prošenj aktivnih 
uslužbencev za več kakor eno potovanje v 
letu na eni in isti žde/niei torej ni predlagati. 
Te prošnje morajo biti kolkovane s 5 Din, ni 
pa jun prilagati pnstojhina za tiskovino po 
okr. 215-V1/26. Direktor: Dr. Borko s. r.

Izrabljanje nižjin uslužbencev in de
lavcev za privatna dela na račun državne 
uprave. 'Zvedel sem, da izrabljajo nekateri 
uslužbenci, kljub ponovnim tozadevnim od
redbam, nižje uslužbence, v prvi vrsti pa de
lavce za svoja, bodisi hišna, bodisi vrtna ter 
mnogovrstna druga privatna dela — vse to na 
račun državne uprave.

Ne glede na kaznivost in evidentno proti
zakonitost tega dejanja, ni mogoče takšnega 
postopanja spraviti v sklad s pojmom o osebni 
časti in poštenju državnega uslužbenca, naj
manj pa še s častjo državnega uradnika.

i ipozarjam zatorej, posebno poudarno vse 
gg. šefe, da bo uprava v vseh takšnih pri
merih, o katerih jo bo kdorkoli že obvestil, 
postopala brezobzirno in strogo po zakonu.

Izrecno pa pripominjam, da nimam nič 
proti temu, če delavci prostovoljno in za 
primerno odškodnino delajo posameznim 
uslužbencem po službenem času (po končani 
službi) ter pri tem delu ne uporabljajo orodja 
in materiala, ki je last železniške uprave.

Posebno še poudarjam, da morajo gg. šefi 
vseh službenih edinic uprav zdaj, v pomla
danskem času, najracionalneje izrabiti delovno 
moč delavstva in uslužbenstva ter vsa sred
stva, ki so jim na razpolago, da čim iičneje 
ozaljšajo zunanje lice postaj, peronov in že
lezniških poslopij ter žel. prostorov vobče, 
poleg vsega ostalega reunega dela, ki se spo
mladi oziroma v poletni sezoni mora vršiti v 
podvojeni meri.

Direktor: Dr. Borko s. r.
Vozne ugodnosti na tujih železnicah in 

parobrodih. Generalna direkcija je pod GD. 
APO br. 2621/26 izdala, da se omeji nepo
trebno dopisovanje, naslednji odlok:

Naši reguhsani železniški uslužbenci in 
člani njihovih rodbin morejo dobiti za svoja 
privatna potovanja v inozemstvu od tujih uprav:

1. uslužbenci brezplačne karte;
2. rodbinski člani karte za polovično ceno 

in sicer za oni razred, kot ga imajo na naših 
železnicah, in sicer samo enkrat letno

Nemške in švicarske zvezne železnice pa 
sploh ne dajo mkakih voznih ugodnosti za 
rodbinske čla.ie, a Jadranska plovidba da tako 
za uslužbence kakor tudi za rodbinske člane 
polovično vožnjo.

Strokovni vestnik
Čezurno delo pisarniških slug.

Kategorija pisarniških slug ni bogve 
kako številna, da bi mogla s svojim šte
vilom imponirati. So to ljudje deloma pri 
direkciji, deloma pri raznih oddelkih več
jih postaj ter edinic, ki se rekrutirajo iz 
raznih kategorij. Deloma so nastavljeni, 
ker so bili preje bodisi v vlakospremni 
ali v postajni službi, pa so radi kdo ve 
kakšnega vzroka prišli v to kategorijo, v 
katero se rekrutirajo večinoma vsi želez
niški invalidi, bodisi da niso več sposobni 
za tisto službo, za katero so se prvotno 
bili odločili, bodisi ker jim eventualna mi
loščina nikakor ne zadošča niti za naj- 
skromnejše življenje. Iz tega pa nikakor 
ne sledi, da ie to služba za penzijoniste, 
ampak je to služba, ki je mnogokrat bolj 
naporna kot pa marsikatera služba, ki so 
jo ti invalidi, ali če hočete penzijonisti — 
brez penzije — preje opravljali. Toda na 
žal se uradne sluge vsestransko bagateli
zira ter prezira. Kdor je nepristranski, 
mora priznati, da uradni slugi niso vedno 
samo za to, da pometajo pisarne ter ku
rijo peči in da akte prenašajo, marveč 
opravljajo mnogokrat tudi rišjo službo, za 
katere je potrebno nekoliko spretnosti iu 
inteligence. Toda ne le to, ampak so slu
čaji, ko so taki ljudje, ki so že davno 
zaslužili mir in pokoj, ako bi bilo kaj 
pravičnosti, ampak ne. Take starčke, ki 
imajo v mnogih slučajih po 30, 40 in več 
let službe, se pusti ne samo 8 ur dnevno 
po stopnicah gor in dol tekati, ampak oni 
morajo zjutraj biti prvi, a zvečer zadnji v 
uradu, ne da bi se jim nakazalo primerno 
odškodnino za njihovo stalno čezurno delo. 
Sicer pa' ne razumeno svete birokracije: 
pri gotovih oddelkih sicer postoja sistem 
plačevanja nadur, medtem ko n. pr. pti 
prometnem oddelku nočejo ničesar slišati' 
o plačilu za nadurno delo. Zakaj to ne
enako postopanje bi nam mogla merodajna 
gospoda pojasniti oziroma opravičiti, kako 
in s kakšno pravico more od gotovih u- 
službencev, najsibo tudi od uradnih slug, 
zahtevati, da morajo nekaj žrtvovati, kar 
se od drugih ne zahteva? Nismo tako na
tančni, da bi se sklicevali na vsako mi
nuto, toda če se gre za nekaj rednega,
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tedaj mislimo, da je to treba upoštevati. 
' 'Recimo, uradni slugi ne zgube več kot 

dnevno po eno uro, tedaj je to najmanj 
25 ur mesečno, kar znaša letno 300 ur. 
Ako računamo te ure samo kot normalne, 
to bi bilo 6 Din, kar da letno 1800 Din. 
Toda ure se po zakonu plačujejo z naj
manj 50 odst. dodatkom, tedaj 2700 Din. 
Toliko bi tedaj tem uslužbencem pripadalo. 
Južna železnica je to — dasi privatna 
družba — prakticirala in so tisti, ki niso 
bili nastavljeni, bili vsaj na ta način ko
likor toliko odškodovani. Seveda tudi Južna 
ni tega iz bogve kakega človekoljubja sto
rila, ampak zato, ker je bila velika večina 
organizirana v oni organizaciji, ki se je 
vedno resno ter energično potegovala za 
pravice in proti vsem krivicam osobja. In 
zakaj se potegujemo tudi za čezurno pla
čilo? Zato, ker so prejemki itak tudi za 
normalno osemurno delo prenizki in ne
zadostni, potem zato, ker uslužbenci niso 
v vseh slučajih preskrbljeni, ampak postopa 
železniška uprava z njimi na kapitalistični 
način, t. j. da pozna uslužbenca, zlasti de
lavca samo kot blago, s katerim se trguje, 
in ne kot človeka, katerega eksistenca bi 
se morala varovati.

Kadar pa bi mi dosegli to, da bi prvič 
prejemali uslužbenci potrebam primerno 
plačo in bili v vsakem slučaju zavarovani 
pred nevarnostjo b le ter pomanjkanja, 
ako onemorejo ali so stari, tedaj smo pri
pravljeni tudi na manjše žrtve ne da bi 
za iste zahtevali odškodnine. To pa žal 
danes ni slučaj, zato zahtevamo za vsako 
nadnormalno delo posebno odškodnino, ki 
nam po zakonu gre. Železniški minister je 
pred kratkim izdal okrožnico, glasom ka
tere se ima saj nenastavljeno osobje za 
čezurno delo odškodovati. Toda gospoda 
na direkcijah zato ne ve. Pač pa ve, če 
se gre za to, da se nekaj odvzame. O, 
to ve takoj. Zato, uradni slugi, zganimo 
se, organizirajmo se!

Iz Sekcije strojevodij |in kurjačev.
Slučajno sem govoril z nekim stro

jevodjem, ki je član društva strojevo
dij, in ga vprašam, če je pri strojevo
djih vse v najlepšem redu, ker ni v 
njihovem časopisu nobene kritike. Do
tični strojevodja mi je razjasnil natan
čno vso zadevo. On pravi, je kritika 
med strojevodji zelo velika na stro- 
|^vodvskih sestankih, namreč v gostilni 
Keržič, ali na cestah, ko prideta dva 
ali trije strojevodje skupaj, nikdar pa 
ni kritika stvarna tam, kjer bi bilo treba 
in koder bi jo mogli slišati oni fak
torji, ki so merodajni zato. Pripoveduje 
mi sledeče: Jüz sem član društva stro
jevodij ali na sejo še nisem šel več 
mesecev, ker se ne splača hoditi. Če 
kaj stvarnega zahtevaš ali predlagaš, 
se ne vzame za resno, enako, če se 
pritožiš proti krivici, katera se prav 
gotovo vsakemu strojevodji godi, če 
ne dnaes pa gotovo jutri v prvi vrsti 
radi strojev, ki so v skrajno zanemar
jenem stanju. To velja zlasti, kar se 
tiče strojev, ki vozijo iz Ljubljane-Za- 
greb; vsakokrat kadar prideš v službo, 
dobiš drugi stroj in v takem stanju, 
da se gnusi človeku stopiti na stroj, 
sploh onim strojevodjem, ki smo še 
navajeni na čistost in red od predvoj
nega časa. Tega reda in čistosti še 
do .danes gospodje niso vpeljali, če 
ravno smo že pri merodajnih faktorjih, 
pri vodstvu kurilnice in v Društvu stro
jevodij že neštetokrat to zahtevali. Ve
dno smo dobili samo obljube, obljuba 
pa. vedno dela dolg. Zahtevali smo, 
naj se vpelje „Rangstatus“ v turnusih 
za strojevodje, še danes tega nimamo, 
če ravno je že v novem zakonu.

Še tOj kar imamo zasigurano v za
konu, za vse to društvo strojevodij 
ne ukrene potrebnih korakov, saj imamo 
predsednika instrukcijskega strojevodja. 
Instrukcijski strojevodja mora v da- 
našnem času opravljati službo bolj 
Policaja mesto službo za olajšanje po- 
earT strojevodij. On se ne sme bri- 
mora k.šno Popravilo ima stroj, temveč 
javu J*e?ati v prvi vrsti kako bo pri-
zadosti 0sJnS° ln kufča’ni ftroi „a o Zen> ce sfroj dela slabo . 
paro, ne sme videti, da ni pri stroju,

, n.e v konici materiala za čiščenje 
stroja. Seveda se ovadi, če stroj ne 
dela pare radi slabe manipulacije, 
vsaka pritožba pn tem društvu je brez
pomembna čez instrukcijskega stroje
vodja, ali strojnega mojstra, ali inže- 
nerja ker so pač vsi ti člani tega dru
štva. Kaznovati te ima pa vsak pravico, 
in ce se pritožiš, ti pa kazen za,še 
enkrat toliko povišajo. Noben pismen

zagovor, če se ti kaj zgodi na progi, 
napraviš zamudo radi pomanjkanja 
pare, radi slabega stroja ali premoga, 
ni opravičen; ne verjame se ti in se 
te kaznuje. Zakaj vse to, to je vse 
radi tega, ker je vpeljan na naši Di
rekciji tak sistem, da ni potreba, da 
bi bili na inženerskih mestih res pravi 
inženerji,ki so kvalificirani in sposobni. 
Na teh mestih so navadni uradniki, 
brez inženerske kvalifikacije, z dvema 
razredoma ljudske šole itd. Kvalifici
ranim inženerjem, ki so zmožni samo
stojno delati, pa se onemogoča vsako 
delo ali se jih sploh premesti drugam.

Zato imamo tako slab železniški 
park, slabe stroje, slabe vagone, ker 
pomanjkuje kvalificiranih delavcev. Že 
gori omenjam, da še nimamo vrstnega 
reda (Rangštatusa) in kdor se zna bolj 
hinavsko prihliniti, ta dobi boljšo služ
bo in boljši stroj. Kar obstoji društvo 
strojevodij ni nobene kolegialnosti več, 
eden hoče biti več kakor drugi, mlajši 
spodriva starejšega, nekaterim ni še 
dosti službe, ki jo ima v turnusu, ki 
je že tako čez osemurni delavnik, am
pak se stavi še na razpolago v prostem 
času pri strojnem mojstru. Na mesto, 
da bi ga strojni mojster vrgel iz pisarne 
ven, se ga pa usmili še s kakšno iz
vanredno turo. Ce hočem naštevati 
vso to korupcijo, ki se godi med stro
jevodji, bi lahko našteval toliko slučajev, 
da bi ne bilo nikdar konca.

Mi pa pravimo: Proč s kategorij- 
skimi organizacijami, ki so samo pod
pora in korist kapitalističnemu razredu. 
Strojevodja in kurjač odprita že enkrat 
oči. Ali ne čutita že dosti biča in gorja 
od kapitalista, vašega delodajalca sa
mega?

Zato vam kličem vsem strojevodjem 
in kurjačem, kdor ni slep in kdor ima 
zdrave možgane in kdor noče imeti 
gada na svojem vratu, naj obračuna s 
škodljivci delavskih pravic in požene 
agente buržuazije tja, kamor spadajo, 
potem bo mogoča združitev vsega že- 
lezničarstva v razredno bojevni stro- 
kovrij. or§atdzaciji. Naj živi sloga že
lezničarjev. Naj živi ujedinjenje strok, 
žel. organizacij.

Konferenca vlakospremnega 
osobja.

V soboto dne 20. februarja 1926 
smo obdržali v organizacijskih prosto
rih v Ljubljani konferenco vlakosprem
nega osobja ljubljanske direkcije, na 
kateri je bilo 69 zaupnikov vlakosprem
nega osobja.

Obširno smo se bavili s položajem 
vlakospremnega osobja v ljubljanski 
direkciji ter storili sklepe, ki so raz
vidni iz resolucije in za katere bo pod- 
vzela organizacija vse korake, da jih 
tudi izvede. V Beograd odpotuje v 
kratkem posebna deputacija vlako
spremnega osobja.

Odsek je mogel zaznamovati velik 
porast članstva tudi na bivših državnih 
prograh, zlasti v Ljubljani gor. kol. 
Ker je organiziranih že 78% vsega 
vlakospremnega osobja.

Resolucija, ki je bila sprejeta, se 
glasi:

Resolucija.
Na konferenci vlakospremnega osobja 

ljubljanske direkcije zbrano vlakpspremno 
osobje (69 po številu) konstatira, da Ge
neralna direkcija in ministarstvo od uve
ljavljenja novega zakona o drž. promet
nem osobju ni težnjam in upravičenim 
zahtevam vlakospremnega osobja posve
čalo potrebne pažnje ter da vlakospremno 
osobje ne le ni pridobilo nikakih novih, 
ampak je zgubilo veliko skozi desetletja 
z zakoni in nnredbami zagarantiranih pravic.

Poleg osnovnih zahtev, ki se tičejo 
celokupnega nastavljenega osobja in ka
terih izpolnitev je upravi naložena z ve
ljavnimi zakoni kraljevine SHS (kot iz
plačilo diferenc, osemurni delavnik itd.) 
so nerešena še naslednja za vlakosprtmno 
osobje izredno važna vprašanja:

1. Ureditev povišanja kilometraže ter 
plačanja premika.

2. Podelitev službene obleke vlako- 
spramnemu osobju.

3. Napredovanje vlakospremnega osobja 
in nastavitev potrebnega števila naraščaja.

4. Ureditev vprašanja kasarn.
5. Ureditev šolanja osobja.
Zaupniki vlakospremnega osobja ljub

ljanske direkcije zbrani na konferenci so
glasno zahtevajo, da se:

!• Takoj uredi povišanje kilometraže 
na in sicer naslednjo višino:
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in da se določi izplačilo premika vlako
spremnega osobja in sicer se izplača od
škodnina za premik 1 ura premika (12 
km) po postavki za tovorne vlake, za nihalne 
vlake pa naj se uvede pavšaliranje.

Ta premik se ima izplačati tudi za 
leto 1925, od dneva, ko je bil ustavljen.

Ker pa sistem kilometraže ne odgo
varja potrebam osobja, naj se čimpreje 
uvede sistem urnin, kot smo ga potom 

■ centrale že opetovano predložili i direk
ciji, generalni direkciji in ministarstvu.

2. Pravilnik o službenem odijelu krati 
dosedaj uveljavljene pravice vlakosprem- 
nemu osobju ter odvzame večini pravico 
do službene obleke. Vlakospremno osobje 
ta pravilnik v celoti odklanja ter zahteva, 
da se osobju zagarantirajo stare pravice 
in obleka redno podeljuje. Enako se ima 
takoj podeliti zaostala obleka za leto 1924 
in 1925, v nasprotnem slučaju je osobje 
prisiljeno nastopiti sodnijsko pot ter iz
tožiti svoje pravice. Podeljena obleka naj 
ostane po nosilni dobi last železničarja 
brez vsake odškodnine.

3. K zakonu o državnem prometnem 
osobju vlakospremno osobje z ozirom na 
sestavo novega osnutka zahteva, da se pri 
napredovanju in uvrstitvi v kategorije 
upošteva strokovna izobrazba in uvede 
automatično napredovanje. Sprevodniki, 
vlakovodje, ki imajo položene izpite, naj 
se s 1. julijem 1926 uvrste vi. kat. zva- 
ničnikov ter se v bodoče vsakega, ko iz
polni predpogoje, redno s 1. januarjem ali 
1. julijem uvrsti v višjo kategorijo.

Vlakovodje pa, ki imajo samostojne 
skupine, naj se s 1. julijem 1926 uvrsti 
v III. kategorijo činovnikov.

Uprava naj poskrbi za potreben na
raščaj ter ukrene potrebno, da se pri
pusti k izpitom in nastavi vse dosedaj 
nenastavljeno osobje (zavirače) itd. upo
števajoč pri tem službeno starost po debi 
zaposlitve pri vlakospremni službi.

4. Pri sestavi turnusov se ima striktno 
izvajati predpise osemurnega delavnika, 
to je, turnusi imajo bazirati na naslednjih 
procentih: 30% službe, 20% odmor od 
zunaj in 50% počitek doma.

Osobju mora biti dana možnost, da 
lahko sestavi osnutek turnusa, torej se 
ga mora pravočasno obvestiti o vpeljavi 
novih vlakov.

Osnutek turnusa izdelan po gornjih 
določbah, ki ga vzdela prizadeto osobje, 
se predloži upravi v odobritev.

Gornji predpis veljaj tudi za rezervno 
službo, ki pa se mora omejiti do skraj
nosti, ter je vse vlake, ki predvidoma 
redno dnevno vozijo, ustaviti v redni 
turnus.

5. Kljub opetovanim intervencijam ne
katere kasarne še vedno niso urejene, da 
bi odgovarjale higienskim predpisom. Z 
ozirom na začetek novega budžetskega 
leta bo direkciji gotovo dana budžetna 
možnost ter osobje pričakuje, da se v 
najkrajšem času urede kasarne y Zagrebu 
gl. kol. in Postojni ter uvede v Kočevju 
vodovod.

Kasarne nad post. poslopjem v Zagreb- 
Sava pa ne odgovarja varnostnim pred
pisom, ker je le en izhod, okna pa mala, 
da se ne more dati niti glavo skozi ter 
je v slučaju ognja vse osobje obsojeno 
na pogin v ognju. Osobje pričakuje, da 
se ti prostori čimpreje odgovarjajoče pre
urede.

Druga kasarna, ki na zunaj odgo

varja predpisom, pa je skrajno zanemar
jena glede posteljne oprave, za katero je 
zadnji čas, da se zamenja.

6. V zvezi z nastavitvijo osobja ter 
preskrbo potrebnega naraščaja je tudi 
preuredba sistema šol, ker danes vpeljano 
šolanje ne ustreza niti najmanj potrebam 
osobja, ter ne more preskrbeti res izvež- 
banja naraščaja.

Šola naj se vpelje tako, da se bo po
učevalo osobje o zadevah in predpisih, 
ki pridejo v praksi v poštev, ker le potem 
bo moglo osobje vršiti svojo službo točno 
in se ne bo blamiralo pred potujočim ob
činstvom.

Na konferenci zbrano vlakospremno 
osobje pooblašča odsek vlak. osobja, kakor 
tudi centralo USZJ, da podvzame vse po
trebne korake pri direkciji Ljubljana, 
kakor tudi Generalni direkciji za dosego 
gornjih zahtev.

Pri raznoterostih so poročali dele
gati posameznih krajev o krivicah in 
nerednostih, v prvi vrsti se je kritizi
ralo postopanje naših organov v Mu- 
rakerezstur-u, kjer ne znajo zaščititi 
interesov našega osobja, ampak jih 
pustijo izrabljati po madžarskih pro
metnikih, ki jih silijo vršiti premik, 
kar je naša direkcija izrecno prepove
dala. Pričakujemo od saobračajnega 
odelenja, da bo poslal v Murakerezstur 
posebnega direkcijskega kontrolorja, 
ki bi podučil naše osobje in zastop
nike, kako jim je postopati. Obenem 
pa je nujno potrebno, da se dostavi 
prepis dogovora postaji in kurilnici 
Maribor, postaji in kurilnici Pragersko, 
zastopstvu v Murakerezsturu in da 
zaščiti naše osobje. Enako se je sta
vila zahteva, da se dostavi v Litiji za 
premik kretnika, ker mora sedaj tudi 
ta dela vršiti vlakospremno osobje.

Konferenca je obravnavala še več 
pritožb iz drugih krajev ter tudi kon- 
štatirala žalosten položaj, v katerem 
se nahaja vlakospremno osobje za
grebške direkcije, ki mora delati služ
bo v nekih divjih turnusih, na glavnih 
progah brez prtljažnikov. A tudi tam 
se je vlakospremno osobje začelo za
vedati, da je edina pomoč močna enot
na razredno zavedna organizacija, kar 
izpričuje pristop vlakospremnega o- 
sobja v Zagrebu, Sisku in drugod.

Odsek vlakospremnega osobja.

Sekcija prog. čuvajev, obhod- 
nikov in vlakojaviiničarjev.
Dne 21. marca 1326 smo obdržali infor

mativen članski sestanek radi razmer in krivic, 
ki se gode našemu osobju ter sklenili naredili 
posebne intervencije pri ljubljanski direkciji 
in generalni direkciji, da se nam osigurajo 
naše temeljne zahtefve.

Soglasno je bila sprejeta naslednja reso
lucija, ter izvoljena deputacija 4 sodrugov, ki 
se bodo udeležili intervencije pri gradbenem 
odeienju.

.Resolucija se glasi:
Podpisani poinomočni zastopniki progov

nih čuvajev, progovnih obhodmkov in vlako- 
javilničarjev ljubljanske direkcije zbrani na 
sestanku v Zidanem mostu dne 21. marca 1926 
po vsestranskem razmotrivanju svojih služ
benih razmer konštatiramo, da se je naš gmotni 
in službeni položaj tekom zadnjega časa ne
primerno poslabšal ter živimo danes mi in naše 
družine v nevzdržnih razmerah. Ne bomo 
povdarjali važnosti služb, ki jih moramo ob 
vsakem vremenu in vsakem času ob najbolj 
nevzdržnih razmerah vršiti ter nositi polno 
odgovornost in varnost prometa. —

Vzele so se nam razne skozi leta zaga
rantirane doklade, vzelo se nam je del služ
bene obleke, mesto zakonito določenega osem
urnega delavnika se je za nas vpeljala 12 
da celo 14urna služba, med tem ko ne do
segajo naše plače niti 30% predvojnih plač.

Merodajna mesta se izgovarjajo z raznimi 
praznimi izgovori, katerih prizadeto osobje ne 
more več upoštevati.

Zahtevamo, da se naš gmotni in službeni 
položaj enkrat uredi v smislu pravice, ter 
predlagamo v naslednjem naše predloge, ki 
jih merodajna mesta lahko v najkrajšem času 
osvoje'in izpolnijo:

1. Za progovne obhodnike.
Da se izplača progovnim obhodnikom pro

govni pavšal (potni) od i. apr la 1924 po 350 
Din na mesec, kakor se je izplačalo vsem 
drugim, ki so veliko manj prizadeti pri obhodu 
proge, kakor pa progovni obhodniki. Progovni 
obhodnik mora vsaki dan obhoditi 15—18 km 
proge, pa naj si boao po dnevi kot ponoči, 
ob vsakem vremenu in vsakem času, ker je 
neodložljivo, kadar pride ura službe. Koliko 
porabi progovni obhodnik pri hrani in obutvi, 
ne dobi pa niti pare za to in je zaračunan 
ravno tako, kot tisti, ki zmirom doma službo 
dela. Med tem pa so tisti, ki v par urah na 
dan svojo progo oahodijo ali pa se z vlakom 
prevozijo in imajo samo dnevno službo, že 
dobili za čas od 1. aprila 1924 nazaj izpla
čano po 350 Din na mesec moramo progovni 
obhodniki čakati na nek nov pravilnik, s ka
terim se nam obetajo progovno obhodniške 
doklade morda v kaki prav neznatni meri. 
Obračamo se ponovno do merodajnih mest, 
da upoštevajo važnost naše službe ter vpe
ljejo doklade v isti višini kot potni pavšal.
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Istočasno prosimo, da se izpolni svoječasna 
obljuba ter nam izplača stari potni pavšal 
22 50 Din mesečno za čas od ukinitve do 
danes in naprej do novega pravilnika.

2. Telefonska in klisurska doklada.
Z ozirom na jasnost pravilnika o sporednih 

prinadležnostih ne more obstojati nikak dvom, 
da ne bi pristojale gornje doklade progovnim 
čuvajem in prog. paznikom. Ako pa bi ravno 
beseda „poleg svoje službe“ vzbujale na di
rekciji dvom, apeliramo na g. direktorja, da 
postopa po preje vedno veljavni praksi ter 
odloči v prid osobju in odredi redno izpla
čevanje obeh doklad in izda tozadevno po
sebno okrožnico, da se posamezna službena 
mesta ne bodo motila.

3. Pravilnik o službeni obleki.
♦

Novi pravilnik o službeni obleki nam je 
vzel davno zagarantirane pravice ter se poleg 
tega službena obleka celo po novem pravil
niku sploh ne podeljuje, oziroma se podeli 
prekasno. Obračamo se do Genera ne direk
cije, da pri spremembi pravilnika o službenem 
odjelu upošteva upravičene želje prog. čuvajev, 
odredi nosilno dobo plašča in škorenj na 
2 leti ter ustavi tudi kožuh nad službeno 
obleko s štiriletno nosilno dobo. Vsa službena 
obleka se podeljuje redno ob določenih ter
minih ter naj Ostane, ko poteče polovična no
silna doba, last uslužbenca. Direkcija pa naj 
uredi redno podelitev obleke za nazaj, v ko
likor je zadnje termine sploh nismo prejeli.

4. Napredovanje prog. čuvajev.
Z ozirom na novi osnutek o službeni prag

matiki za železničarje stavijo progovni čuvaji 
za svojo kategorijo naslednje zahteve:

1. Kategorija progovnih čuvajev ostani na
dalje v eksekutivni službi;

napredovanje v višjo stopnjo osnovne plače 
naj se vrši automatično vsaki 2 in pol leti, 
tako da dobimo v 25 letih najvišjo plačo ter 
pravo na 100% pokojnino.

Položajne plače naj se odpravijo ter se 
nas uvrsti v kategorije po naši strokovni iz
obrazbi tako, da pridemo po 10 letni službi v 
II. kategoriji zvaničnikov automatično v I. ka
tegorijo.

5. Turnusi prog. obhodnikov in čuvajev.
Turnus prog. obhodnikov na hrvaški progi 

je 24/24, dočim je na glavni progi 16/16, za 
progovne čuvaje pa splošno 24/24 urni turnus, 
ker ne eden in ne drugi ne odgovarja prin
cipom osemurnega delavnika, ker v celi službi 
tako na glavni progi, kakor tudi na stranskih 
ni nikakik večjih odmorov ter vršimo tako 
nad 12urno službo dnevno.

Edino sprejemljiv turnus bi bil 16/24 urni 
z dvema prostima dnevoma v mesecu, ki se 
imata podeljevati v vsem območju enako, za 
kar naj izda direkcija potrebne razporede in 
preskrbi nadomestnike.

6. Izplačilni listki.
Kako nenastavljenemu progovnemu osobju, 

tako se tudi nam ne izstavljajo izplačilni listki, 
tako da faktično ne vemo, kake prejemke in 
kake odtegljaje imamo. Obračamo se do na
čelnika gradbenega odelenja, da ukrene po
trebno, da se nam pri izplačevanju izdajo 
izplačilni listki, kot se izdajajo uslužbencem 
strojnega in prometnega odelenja ter tudi na 
direkciji.

7. Nočne doklade.
Z ozirom na netočno sestavo pravilnika o 

sporednih prinadležnostih se prog. čuvajem, 
vlakojavilničarjem in obhodnikom sploh ne 
izplačujejo nikake nočne doklade, dasi vršimo 
redno v najbolj napornih turnusih nočno 
službo.

Pri spremembi pravilnika sporednih pri- 
nadležnosti naj se upošteva v celoti naš pred
log, da se podeli vsemu osobju, ki vrši nočno 
službo tudi nočne doklade, ter pričakujemo 
od gradbenega odelenja, da je že podvzelo 
potrebne korake za osiguranje nočnih doklad 
osobju svojega oddelka, ako se pa še to ni 
storilo, prosimo, da se to čimpreje izvrši.

Zastopniki prog. čuvajev, obhodnikov in 
vlakojavilničarjev zbrani na članskem sestanku 
v Zidanem mostu se obračamo z gornjo re
solucijo do gradbenega odelenja ljubljanske 
direkcije, do generalne direkcije in ministar
stva saobračaja, da navedenim našim upra
vičenim zahtevam ugodi.

Odsek progovnih čuvajev.

Dopisi.
Videm-KrŠkO. Dne 19. marca ob 3. 

uri popoldne se je vršil tu javen shod ob 
enem s članskim sestankom, ki je bil prav 
dobro obiskan. Kot referent se je shoda 
udeležil naš centralni tajnik s. J. Atanko, 
ki je v splošno zadovoljnost in v jedrnatih 
besedah dal poročilo centrale ter orisal 
položaj železničarjev. Sodrugi železničarji! 
Le s korajžo naprej po začrtani poti. Tudi 
tisti, ki še niste organizirani ali ste pa v 
nam nasprotnih vrstah, strnite se z nami, 
ken le v združenju je moč.

Iz Maribora podružnica I. Raz
veseljivo je dejstvo, da lahko zaznamujemo 
v naši podružnici od ujedinjenja do danes 
lep uspeh v naraščanju članstva kljub vsem 
besnim napadom in demagogijam od strani 
zvezarjev in kljub vsem preganjanjem ne
katerih funkcionarjev naše organizacije od 
gotoTih strani.

Nas organiziranih pa to ne sme niti 
najmanj strašiti in omalodušiti, kajti jasen 
dokaz je to zato, da je naša organizacija 
na pravi poti, ki stremi za tem, da nam 
vsem železničarjem pripomore do boljšega 
stanja in dosego naših pravic.

Vprašajmo se samo, kako to spo
znamo, da je naša organizacija prava? 
Delavci delavnice Maribor, ali ste že sli
šali kedaj, da se preganja ali kaznuje za 
vsako malenkost ali celo izmišljotino ka
kega zvezarja ali orjunaša? Ali pa da 
nasprotno uživajo naši člani kje kako 
protekcijo, kakor se dogaja to pri naših 
nasprotnikih? Gotova stvar je, če bi bila 
naša organizacija privesek kake meščanske 
stranke, ali da bi služila komu kot orodje 
za razbijanje močnih delavskih strokovnih 
organizacij ter ako bi ji stali na čelu 
ljudje, ki jim je vse prej pri srcu negoli 
dobrobit delavstva in železničarjev sploh, 
da bi bili mi deležni vsakovrstnih „žegnov“ 
ter protekcij.

Poglejmo samo malo zgodovino stro
kovnih organizacij, stoječih na stališču 
razrednega boja, ter zgodovino delavskega 
strokovnega gibanja sploh v naši novo
nastali državi, še bolj pa v drugih državah. 
Ali smo že slišali ali čitali kedaj, da se 
je v katerikoli državi kedaj postavila v 
odločilnem momentu na branik za delavske 
pravice organizacija, ki se bije po prsih 
češ: mi narodno-stanovsko strokovni (na 
kratko žolti), mi vas bodemo odrešili. 
Spomnimo se samo v bivši Avstriji takrat
nega „Bund der deutschen Eisenbahner“ 
žalostnega spomina, ki je ob vsakem boju. 
vpadel v hrbet takratni železničarski raz
redni strok, organizaciji. Kakšna pa je 
razlika, se vprašajmo, med tem bivšim 
„Bundom“ in današnjo „Zvezo“ in raz
nimi kategorijskimi organizacijami? Samo 
ta, da je bil ta „Bund“ privesek in orodje 
takratnih nemških purgarskih strank, danes 
pa je večina navedenih isto orodje v rokah 
jugoslovansko kapitalističnih strank. Pač 
uporabijo ti njihovi agentje vsako naj
manjšo priliko, da begajo delavstvo, ga 
strašijo in razdvajajo, kadar pa se gre 
zato, da bi pokazali, da so resnično naši 
prijatelji, tedaj pa nam pokažejo popol
noma drugo lice. Tudi pri nas, posebno 
med mariborskimi železničarji še ni po
zabljeno leto 1920, kakšno „prijateljsko“ 
uslugo so nam napravili takrat slavni 
naši zvezarji ob priliki štrajka, ki so ga 
razglasili za „nevaren političen“ štrajk. 
Dobro se še spominjamo kako se je takrat 
pri shodu na travniku „Križevega dvora“ 
eden njihovih prvakov bil po prsih, češ: 
mi smo tudi vaši sotrpini, mi se bomo 
bojevali z vami za boljši kos kruha, ži
vela solidarnost itd. Ali ko so dobili ti 
gospodje potem migljaj od zgoraj, kaj se 
je zgodilo? Kar čez noč je bila naša 
kruhoborba političen štrajk, na meji je 
baje čakalo vse polno sovražnikov; država 
je v nevarnosti, so kričali na vse grlo ter 
tako zlomili stavko, česar posledice so 
pač občutili na lastnih hrbtih kakor mi 
tudi njihovi člani. Pa kaj to njim mari? 
Navaden železničar jim je pač dober za 
štafažo, tu pa tam vržejo še kako kost 
kateremu izmed njihovih članov v vzpod
budo drugim petoliznikom, drugače ga pa 
tudi ne poznajo. Zadnje čase lazijo po
sebno okrog delavcev ter naših sodrugov 
ter agitirajo za svojo „stanovsko“ društvo 
z delavskim pravilnikom, ki da je bojda 
zelo dober in da imajo oni velike zasluge 
pri tem. (Bomo videli to dobroto. Od
govornost bodo nosili oni, saj so kot cen
tralni odborniki v ministerstvih.) Ce bo 
delavski pravilnik res dober, nas bo to 
pač najbolj veselilo, našim sodrugom je 
pa sicer tako znana, kake protipredloge 
je stavila naša organizacija lansko leto k 
pravilniku in če bo ministerstvo saobra
čaja te naše predloge upoštevalo, bo pra
vilnik sprejemljiv. Ne moremo ga pa 
sprejeti takega kakor je bil pred časom, 
ko se je takratni zvezarski delegat Verlič 
v Beogradu izrazil, da je dober. Dvomimo 
tudi, da bo dober, če bodo pri njem so- 
odločevali ljudje, kakor je to eden izmed 
njihovih odbornikov, ki se vozi iz delav
nice Maribor k sejam Centralnega Odbora 
Udruženje v Beograd, sicer pa skrivnostno 
zatrjuje, da „delajo“ pravilnik, da ga že 
imajo v žepu itd. Da bi pa z vsem tem 
nastopili javno na javnih železničarskih 
shodih, pa si ne upajo. Ali ste že sli
šali, ko so se vzele legitimacije provizio- 
nistom, ugrabile miloščine, pošiljalo de
lavstvo na brezplačen dopust, da je ka
tera druga organizacija razen naše skli
cala protestne shode?

Železničarji! Po vsem tem si lahko 
jasno predočujemo razliko med pravimi 
našimi organizacijami ih med organiza
cijami, ki igrajo žalostno vlogo razbijaštva 
in kapitalistične politike.

Zavedati pa se moramo, da mora biti 
vsak član naše organizacije cel mož in 
ne omahljivec. Zavedati se moramo, da 
smo organizacija mi sami, če dvomimo o 
naši organizaciji, da dvomimo o samem 
sebi. Le s Lano razredno zavestjo ter 
delavsko solidarnostjo bomo ustvarili isti 
trdne temelje, da bo lahko kljubovala 
vsem napadom in udarcem naših nasprot
nikov. Stojmo neomajno za našimi zaup
niki, ker le to jih more vzpodbuditi k 
smotrenemu delu. Ne poslušajmo raznih 
provokaterje ki mečejo blato na našo 
organizacijo in nje voditelje, ter ne me
čimo samim sebi polena pod noge. Za
vedajmo se, da se imamo za vse socialne 
pridobitve od osemurnika do starostnega 
zavarovanja zahvaliti edino-le organizacijam, 
ki so bazirale na isti podlagi kakor naša. 
Vedeti pa moramo tudi, da se imamo za
hvaliti za vse izgube naših pravic v zadnji 
dobi le takim „tudi del. organizacijam“ z 
njihovo zahrbtnostjo. Torej, sodrugi že
lezničarji, dvignimo v lastnih vrstah glo
boko razredno pojmovanje, delavsko so
lidarnost, zaupanje v organizacijo ter v 
samega sebe. Proč z hinavci in razbijači 
delavskih vrst! Delavec iz delavnice.

Dravograd. Dne 14. marca ob pol 
9. uri je bila dvorana pri Korotanu nabito 
polna železničarjev. Sodrug Pečnik otvori 
shod, na kar se izvoli za predsednika s. 
Pečnika, kateri poda besedo s. Kovaču. 
Govornik je v jedrnatih besedah razložil 
pomen organizacije, 6 organizatoričnem 
delovanju in uspehih, ki jih je organiza
cija dosegla v kratkem času po ujedinje
nju. Pozival je navzoče k neumornemu 
delu za organizacijo in naglašal, da mora 
biti v dobri organizaciji živo članstvo, kri
tika mora biti stvrrna, ker s stvarnim 
delom v organiza.' se dosežejo povoljni 
uspehi. Dokaz povračilo davka delavcem, 
izplačevanje boleznin; kar ste sami naj
bolje videli.

Reakcija pri železnici je taka, da za
hteva največje odporne sile in le močno 
razvita organizacija bo mogla preprečiti 
krivice, ki se gode osobju, in ižvojevati 
nadaljnih uspehov.

Sodrugi so pazno sledili govorniku in 
s tem dokazali, da se zavedajo svojih dolž
nosti do organizacije. Z apelom: vsi v 
ujedinjeni Savez železničarjev Jugoslavije 
se je shod ob 11. uri zaključil.

Celje. Dne -21. marca se je vršil v 
Celju javen železničarski shod, katerega 
se je udeležilo nad 40 službe prostih že
lezničarjev, ki so z odobravanjem sledili 
poročilu referenta od centrale ter sklenili, 
da bodo sli z vnemo na delo, da razširijo 
organizacijo tudi na progo Celje-Dravo- 
grad, tako da bo podružnica v Celju zopet 
štela 100 in več zavednih sodrugov.

Zidanimost. Na javen železničarski 
shod, ki se je vršil v nedeljo 21. marca 
1926, je prišlo nad 50 sodrugov in tudi 
par neorganiziranih. Poročilo o delu cen
trale je dal s. tajnik Stanko, ki je poročal 
o uspehih, ki jih je organizacija dosegla, 
ter o korakih, ki jih je podvzcla, da osi
gura in pridobi železničarjem pravice. — 
Daljša debata se je razvila o sklepu cen
trale glede onih članov, ki so člani dveh 
organizacij ter so sodrugi odobravali sklep, 
da kdor je član dveh organizacij, naj poda 
izjavo, ali ostane pri naši organizaciji ali 
pa izstopi. Padlo je več pritožb glede 
sprejemanja delavcev v provizijski fond, 
ter glede ocenjevanja in napredovanja v 
urnih plačah, za kar se bodo izvršile in
tervencije.

Podružnica Ptuj. v nedeljo dne 
28. marca se je vršil pri nas železničarski 
shod. Shod je bil lepo obiskan, kar je 
razveseljiv znak, da se železničarji zani
majo za svojo organizacijo in tako za 
zboljšanje svojega položaja. Referent iz 
Ljubljane je poljudno obrazložil velik po
men ujedinjenja in pokazal uspehe, kijih 
je organizacija dosegla, baš radi tega, ker 
so železničarji prenehali gledati drug na 
drugega, kakor na sovražnika in so si 
podali roko. Saj vseh enako žuli čevelj, 
zakaj bi vsi skupno in složno ne delali 
na odstranitev takega čevlja in za zbolj
šanje svojega položaja. Navzoči so sledili 
z velikim zanimanjem izvajanju govornika 
in stavili na njega razna vprašanja, ki jih 
je pojasnjeval.

Podružnica Ormož. Tukaj sklicani 
železničarski shod na cvetno nedeljo je

bil dobro obiskan. Navzoči železničarji so 
se živahno udeleževali debate in s tem po
kazali, da jinr je res mar ujedinjena že
lezničarska organizacija in da je le v složnosti 
moč, s katero se lahko uspešno bore za svoje 
pravice in za zboljšanje svoje službe.

Vsem podružnicam.
Pošljite čimpreje, a najkasneje do 10. 

aprila 1926 točne podatke od dotičnih 
sodrugov (sprevodnikov, premikačev itd.), 
ki so bili v eksekutivni službi, pa so bili 
nepravilno prevedeni, ker se jim je štelo 
napredovanje le vsake tri leta mesto vsaki 
2 Vs leti. Te sezname sestavite le za 
osobje, ki spada pod prometni oddelek. 
Tu bodo prišli v prvi vrsti v poštev 
premikači in nadpremikači bivše 
državne železnice, katerim se pri 
prevedbi ni upoštevala eksekutivna 
služba.

Seznam naj obsega naslednje podatke: 
Ime, priimek, sedanji čin, kdaj rojen, od 
kdaj pri železnici, od kdaj v eksekutivni 
službi ter opombo, v kateri navedite še 
eventuelna potrebna pojasnila.

Zadeva je radi poprave krivicv zelo 
važna in nujna. Centrala USŽJ.

Poziv.
Poživljam dotičnega „poštenjaka“, ki 

me je ovadil srezkemu poglavarstvu v Lo
gatcu, da sem 7. marca t. 1. na železniškem 
občnem zboru vršil komunistično propa
gando, da se javi. Rad bi mu pogledal 
▼ njegov „pošten“ obraz in se z njim po
govoril nekaj več o komunistični propa
gandi. Ako je bil to dotični neželezničar, ki 
je bil poslan od gotove politične stranke, 
naj bo tako možat, da pove svoje ime in 
da stopiva pred merodajni forum.

Ce se pa ne javi in to do 8. aprila- 
1926. pa je in ostane denuncijantska kre
atura.

Ljubljana, dne 1. aprila 1926.
Jurij Stanko

tajnik „Ujed. Sav. Žel. Jug.“

Podpora in posmrtnina.
V januarju, februarju in marcu 1926 

se je podelila vsled dolgotrajnih bolezni,- 
smrtnih slučajev in nezgod podpora in po
smrtnina sledečim sodrugom:
Gajšek Mihael, Maribor I, podpora 200 Din- 
Vaupotič Mihael, Ormož, podpora 200 „
Zobec Ivan, Maribor I, posmrtnina

po umrli ženi........................ 500 „
Jamnikar Karl, sekcija kretnikov

Ljubljana, podpora . . . 100 „
Kregar Jože, vlakospremno osobje,

Ljubljana, posmrtnina . 1000 „
Nedeljkovič, Niš, podpora . . 500 „
Neuvirt, Maribor I, podpora . . 200 „
Boncelj, vlakosprem. osobje, Ljub

ljana, podpora.......................  300 „
Vodišek, Zidanimost, podpora . 200 „ 
Tomšič Jože, premikalna sekcija,

Ljubljana, podpora . . . 200 „
Renčelj, sekcija kretnikov, Ljub

ljana, podpora ..... 200 „
Neuvirt, Maribor I, posmrtnina . 500 „
Bučovnik, strojevodja, Maribor II,

posmrtnina po umrli ženi . 450 „
Černilec Martin, premikač, gor.

kol. Ljubljana, podpora . . 200 „
Kremensek, Stična, izr. podpora 200 „
Herak Stjepan, Sisak, izi.podpora 200 n

Skupaj . 5.150 Din
Do 1. jan. 1926 izplačano • 22.100 „ 

Vsega skupaj . 27.250 Din

Op'omba: Opozarjamo na pravilnik, 
ki je bil objavljen v 18. številki „Organiz.- 
Železničarja“ z dne 15. septembra 1925, 
glede podpor in posmrtnin. Glavni pogoj: 
eno leto nepretrgano članstvo. Nekatere 
prošnje so se zavrnile, ker se je izkazalo, 
da prosilci niso bili nujno potrebni in so 
nekateri hoteli organizacijo izkoristiti. Bil 
je slučaj, da je nek član zaprosil podporo 
pri nas in pri „Zvezi“. Značilno!

Iz uredništva.
Vsled preobilice gradiva je izostalo poro

čilo o internacionalnem položaju, intervenci
jah ter več dopisov, ki pridejo v prihodnji 
številhi. Enako tudi poročilo o delavskih raz
merah in pravilniku. Uredništvo.

Lastnik in izdajatelj: Konzorcij „Ujedinjeni Železničar“. Odgovorni urednik: Franc Mikec. Tiskarna Jos. Pavliček, Kočevje.


